



អង្គជំនុំជម្រះវិសាមញ្ញក្នុងតុលាការកម្ពុជា
Extraordinary Chambers in the Courts of Cambodia
Chambres extraordinaires au sein des tribunaux cambodgiens

ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា
ជាតិ សាសនា ព្រះមហាក្សត្រ

Kingdom of Cambodia
Nation Religion King

Royaume du Cambodge
Nation Religion Roi

រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី២៩ ខែសីហា ឆ្នាំ២០២៤

សេចក្តីប្រកាសព័ត៌មាន

**អ.វ.ត.ក. ទទួលស្វាគមន៍ការរៀបចំកម្មវិធីបណ្តុះបណ្តាលស្តីអំពី "កម្មវិធីគ្រប់គ្រង
កំណត់ត្រា និងបណ្ណសារ" ដោយបណ្ណសារជាតិកូរ៉េ**

អង្គជំនុំជម្រះវិសាមញ្ញក្នុងតុលាការកម្ពុជា (អ.វ.ត.ក.) បានទទួលស្វាគមន៍បណ្ណសាររក្សមកពីប្រទេសកម្ពុជា និងរៀនរាល់សម្រាប់ "កម្មវិធីគ្រប់គ្រងកំណត់ត្រា និងបណ្ណសារឆ្នាំ២០២៤" នៅថ្ងៃទី២៨ ខែសីហា ឆ្នាំ២០២៤ ដែលរៀបចំឡើងដោយបណ្ណសារជាតិកូរ៉េ (NAK) និងក្រសួងមហាផ្ទៃ និងសុវត្ថិភាពកូរ៉េ ដើម្បីបង្កើនជំនាញ និងជំរុញការផ្លាស់ប្តូរចំណេះដឹងទាក់ទងនឹងប្រព័ន្ធខ្ចីដីថ្មី។

នៅក្នុងកម្មវិធីបណ្តុះបណ្តាលនាថ្ងៃនេះ មានកម្មវិធីឧទ្ទេសនាមចំនួនពីរសំខាន់ៗគឺ "គោលនយោបាយអភិរក្សខ្ចីដីថ្មីរយៈពេលវែង និងការគ្រប់គ្រងព័ត៌មានបច្ចេកវិទ្យា" និង "ការចងចាំរបស់អង្គការយូណេស្កូនៃគម្រោងអភិរក្សពិភពលោក និងករណីសិក្សា" អមដោយដំណើរទស្សនកិច្ចសិក្សាស្វែងយល់អំពី មជ្ឈមណ្ឌលធនធានរបស់ អ.វ.ត.ក. ផងដែរ។

កម្មវិធីបណ្តុះបណ្តាលនេះ គឺជាឱកាសដ៏ប្រពៃមួយសម្រាប់បណ្ណសាររក្សមកពីស្ថាប័នទាំងអស់ ដើម្បីទទួលបាននូវការយល់ដឹងអំពីបច្ចេកទេសអភិរក្សខ្ចីដីថ្មីលក្ខណៈខ្ពស់ និងវិធីសាស្ត្ររៀបចំបណ្ណសារបែបទំនើបកម្មដោយបណ្ណសារជាតិប្រទេសកូរ៉េ។ សិក្ខាកាមចូលរួមក្នុងវគ្គបណ្តុះបណ្តាលនេះ រួមមាន បណ្ណសាររក្ស អ.វ.ត.ក. មជ្ឈមណ្ឌលតម្កល់ឯកសារច្បាប់ពាក់ព័ន្ធនឹង អ.វ.ត.ក. (LDC) បណ្ណសារជាតិកម្ពុជា សារមន្ទីរឧក្រិដ្ឋកម្មប្រល័យពូជសាសន៍ទួលស្វែង និងនាយកដ្ឋានកំណត់ត្រា និងបណ្ណសារនៃប្រទេសរៀតណាម (SRADV) ។

ឯកឧត្តម ក្រាញ៉ូ តូនី ប្រធានរដ្ឋបាលស្តីទីនៃ អ.វ.ត.ក. មានប្រសាសន៍នៅក្នុងសន្ទនាស្វាគមន៍ថា "នៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា យើងមានច្បាប់គ្រប់គ្រងបណ្ណសារ ដែលបានអនុម័តនៅឆ្នាំ២០០៥ ហើយអនុក្រឹត្យស្តីពីការរៀបចំ និងការប្រព្រឹត្តទៅនៃក្រុមប្រឹក្សាបណ្ណសារត្រូវបានចេញនៅឆ្នាំ២០១៩ ដើម្បីបង្កើតគោលការណ៍ និងនីតិវិធីសម្រាប់គ្រប់គ្រង និងថែរក្សាបណ្ណសារសាធារណៈប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព។ យ៉ាងណាក៏ដោយ យើងដឹងថាច្បាប់នេះគួរពិចារណាអំពីការធ្វើវិសោធនកម្ម និងធ្វើទំនើបកម្មស្របតាមការធ្វើខ្ចីដីថ្មីក្នុងពេលបច្ចុប្បន្ន" ។

ឯកឧត្តមបន្ថែមថា៖ «សសរស្តម្ភនៃកំណែទម្រង់គឺជានិរន្តរ៍នៃសេចក្តីស្នើសុំដ៏មានសារៈសំខាន់។ យើងត្រូវការអ្នកជំនាញដែលមានទស្សនៈវិស័យខ្ពស់។ ដូច្នេះហើយ ខ្ញុំជឿជាក់ថា កម្មវិធីនេះ នឹងរួមចំណែកយ៉ាងសំខាន់ដល់ការអភិវឌ្ឍបុគ្គលដែលមានជំនាញ និងសមត្ថភាពក្នុងវិស័យដ៏សំខាន់នេះ។»

សូមបញ្ជាក់ថា កម្មវិធីបណ្តុះបណ្តាលនៅថ្ងៃនេះគឺជាផ្នែកមួយនៃកម្មវិធីបណ្តុះបណ្តាលអំពី"ការគ្រប់គ្រងកំណត់ត្រា និងបណ្ណសារឆ្នាំ២០២៤" ដែលបានចាប់ផ្តើមពីថ្ងៃទី២៦ ដល់ថ្ងៃទី៣០ ខែសីហា នៅក្នុងរាជធានីភ្នំពេញ។ កម្មវិធីនេះបានបង្ហាញពីសារៈសំខាន់នៃការធ្វើឌីជីថលឯកសារនៅក្នុងការអនុវត្តបណ្ណសារទំនើប ដែលនឹងបន្តឆ្ពោះទៅគ្រប់គ្រងបណ្ណសារក្នុងពេលអនាគតក្នុងតំបន់។

កំណត់ចំណាំចំពោះបណ្ណាធិការព័ត៌មាន

សមិទ្ធផលរបស់ អ.វ.ត.ក. ពីខែមករា ឆ្នាំ២០២៣ ដល់ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២៤

ផ្អែកតាមស្មារតី«កិច្ចព្រមព្រៀងបន្ថែមស្តីពីការរៀបចំក្នុងពេលអន្តរកាល និងការបញ្ចប់ការងាររបស់អង្គជំនុំជម្រះវិសាមញ្ញ» នៅឆ្នាំ២០២១ រវាងរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា និងអង្គការសហប្រជាជាតិ អ.វ.ត.ក. ត្រូវបានផ្តល់អាណត្តិឱ្យអនុវត្តមុខងារសេសសល់ដែលរួមមានមុខងារគតិយុត្តិ និងមិនមែនមុខងារគតិយុត្តិ សម្រាប់រយៈពេល៣ឆ្នាំដំបូងពីឆ្នាំ២០២៣ ដល់២០២៥។ ចាប់ពីដើមឆ្នាំ២០២៣កន្លងមកនេះ ភាគីជាតិនិងភាគីអន្តរជាតិនៃអ.វ.ត.ក. បានចាប់ផ្តើមអនុវត្តមុខងារសេសសល់របស់ខ្លួននៅឆ្នាំទី១ និងសម្រេចបាននូវសមិទ្ធផលការងារសំខាន់ៗជាច្រើន រួមមាន ៖

ទី១-បានធ្វើពិរុទ្ធជន ខៀវ សំផន ដែលមានអាយុ៩៤ឆ្នាំ ទៅអនុវត្តទោសអស់មួយជីវិតនៅពន្ធនាគារខេត្តកណ្តាល កាលពីថ្ងៃទី៣០ ខែមករា ឆ្នាំ២០២៣ ដែលស្ថិតក្រោមការគ្រប់គ្រងរបស់អគ្គនាយកដ្ឋានពន្ធនាគារនៃក្រសួងមហាផ្ទៃ។ បច្ចុប្បន្ន អ.វ.ត.ក. បាននិងកំពុងតាមដានការអនុវត្តទោសចំពោះពិរុទ្ធជននេះជាមួយគណៈកម្មាធិការអន្តរជាតិកាកបាទក្រហម (ICRC) ដោយផ្អែកលើបទដ្ឋាននិងទម្លាប់អនុវត្តជាអន្តរជាតិ ព្រមទាំងស្មារតីនៃកិច្ចព្រមព្រៀងបន្ថែមខាងលើ។

ទី២-បានបំពេញកាតព្វកិច្ចដូចបានតម្រូវឱ្យអនុវត្តនៅក្នុងសាលដីកាសាលា នៃសំណុំរឿង០០២/០២ ក្នុង ការជូនដំណឹងអំពីបច្ចុប្បន្នភាពនៃសមិទ្ធផលការងារសម្រេចបាននិងការអនុវត្តមុខងារសេសសល់របស់ អ.វ.ត.ក. ដល់ដើមបណ្តឹងរដ្ឋប្បវេណីចំនួនប្រមាណ ៣ ១០០ នាក់ ស្មើនឹង៨០% នៃដើមបណ្តឹងរដ្ឋប្បវេណីសរុបចំនួន ៣ ៨៧៥នាក់ ដែលបាននិងកំពុងរស់នៅក្នុង២៥ រាជធានី ខេត្ត។

ទី៣-បានធ្វើចំណាត់ថ្នាក់ពីប្រភេទឯកសារសម្ងាត់បំផុតនិងសម្ងាត់ ទៅជាឯកសារសាធារណៈនៃឯកសារសំណុំរឿង ០០២ បានចំនួនប្រមាណ២២ម៉ឺនទំព័រ និងកំពុងពិនិត្យមើលឯកសារសំណុំរឿងដ៏ទៃទៀតដែលនៅសល់ប្រមាណជា២ លានទំព័រទៀត សម្រាប់ធ្វើការផ្សព្វផ្សាយជាសាធារណៈ ។

ទី៤-បានរៀបចំនិងដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់ផ្លូវការ «មជ្ឈមណ្ឌលធនធានរបស់អ.វ.ត.ក.» កាលពីថ្ងៃទី២៧ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ ២០២៣ ក្រោមអធិបតីភាពដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់របស់ឯកឧត្តម វង្សី វិស្សត ឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រីប្រចាំការ។ មជ្ឈមណ្ឌលធនធាន នេះ រួមមានសមាសភាគចំនួនប្រាំមួយ ក្នុងនោះសមាសភាគចំនួនបួនត្រូវបានកសាងរួចរាល់និងកំពុងដាក់ឱ្យដំណើរ ការរួចហើយ ដែលរួមមាន (ទី១). បណ្ណាល័យនិងកន្លែងស្រាវជ្រាវ, (ទី២). និហិតដ្ឋានបណ្ណសារ (Archives Repository), (ទី៣). បន្ទប់ប្រើប្រាស់ពហុបំណងសម្រាប់រៀបចំសិក្ខាសាលានិងតុលាការត្រាប់ (Moot Court), និង (ទី៤). គេហទំព័រថ្មីមានលក្ខណៈអន្តរសកម្ម (interactive features) របស់អ.វ.ត.ក.។ រីឯគម្រោងការងារចំនួនពីរ ទៀត រួមមាន (ទី១). ការសាងសង់បន្ទប់ពិគ្រោះយោបល់សម្រាប់ជនរងគ្រោះ និងសាលតាំងពិព័រណ៍អចិន្ត្រៃយ៍ស្តីពី ដំណើរការជំនុំជម្រះក្តី, និង(ទី២). ឧទ្យានសម្រាប់ការចងចាំ គ្រោងនឹងសាងសង់បញ្ចប់នៅឆ្នាំ២០២៤ និងឆ្នាំ ២០២៥។

ទី៥-បាននិងកំពុងរៀបចំដំណើរទស្សនកិច្ចសិក្សា២លើកក្នុងមួយសប្តាហ៍ ដល់សាធារណជន ជាពិសេស យុវជន យុ វនារី សិស្ស និស្សិត និងគ្រូបង្រៀនដែលមានអ្នកចូលរួមសរុបប្រមាណ ៤០ ២៩៣នាក់ ចាប់ពីខែមករា ឆ្នាំ២០២៣ រហូតមកទល់ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២៤។ អ្នកចូលរួមកម្មវិធីនេះ ត្រូវបានពន្យល់អំពីដំណើរការ និងសមិទ្ធផលសម្រេចបាន របស់អ.វ.ត.ក., ទៅទស្សនាសារមន្ទីរឧក្រិដ្ឋកម្មប្រល័យពូជសាសន៍ទួលស្លែង, សារមន្ទីរវាលពិឃាតជើងឯក, និងវិមាន ឈ្នះ ឈ្នះរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល។

ទី៦-បានផលិតវីដេអូខ្លីៗទៅលើប្រធានបទជាច្រើន ទាក់ទងទៅនឹងអាណត្តិនិងការងារប្រតិបត្តិការរបស់អ.វ.ត.ក. និង ជាពិសេសសបានផលិត «កម្មវិធីវីដេអូខ្លីអប់រំនិងផ្សព្វផ្សាយជាសេរី» ចំនួនសរុប៤២ភាគដែលមានទម្រង់ជាលក្ខណៈ សំណួរនិងចម្លើយទាក់ទងនឹងការបង្កើតនិងដំណើរការកាត់សេចក្តីនៃគ្រប់សំណុំរឿងចំនួន៧ទាំងអស់អ.វ.ត.ក.។ កម្ម វិធីនេះ មានគោលបំណងពង្រីកការយល់ដឹងជាលក្ខណៈសម្រាយឬស្រួលយល់ដល់យុវជនកម្ពុជា ពាក់ព័ន្ធនឹង ឧក្រិដ្ឋកម្មធ្ងន់ធ្ងរនិងអំពើហិង្សាយុវជនរបស់ខ្មែរក្រហម តាមរយៈប្រព័ន្ធផ្សព្វផ្សាយប្រជាប្រិយរបស់យុវជន ដូចជា Facebook, Telegram, YouTube, TikTok, Instagram, និងតាមប្រព័ន្ធទូរទស្សន៍ផងដែរ។

ទី៧-បានចុះហត្ថលេខាលើអនុស្សរណៈនៃការយោគយល់គ្នា(MOU)ចំនួន៨ ជាមួយដៃគូជាស្ថាប័នជាតិនិងអន្តរជាតិ ក្នុងការចែករំលែកនិងផ្លាស់ប្តូរចំណេះដឹង, ចំណេះធ្វើ, បទពិសោធ, និងយុត្តិសាស្ត្រ (Jurisprudences) របស់អ.វ.ត. ក. ទាក់ទងនឹងយុត្តិធម៌អន្តរកាល (Transitional Justice) ដែលជាយុត្តិធម៌ក្រោយដំណោះស្រាយជម្លោះប្រដាប់ អាវុធ និងដំណើរការកាត់សេចក្តី។

